
 

  
Udsatterådsmøde den 15. december 2022 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12.30 Frokost 

Traditionen tro afsluttes året med en julefro-

kost. 

 

12.30 - 12.31 Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat 

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dags-

orden og referatet fra udsatterådsmødet 

den 22. september. 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmøde den 22. 

september. 

• 1b: oplæg fra udsatteenheden ifm. mødet 

den 22. september. 

 

Peter 

12.31 – 12.35 Ad 2) Godkendelse af mødedatoer for 2023 
 

• Rådet skal godkende mødedatoerne for 

2023 

 

Bilag:  

• 2a: udkast til mødedatoer for 2023 

 

Sekretariatet 

12.35 - 12.40 Ad 3) Orientering 
Peter og rådsmedlemmerne orienterer om 

væsentlige udviklinger siden seneste møde.  

Peter 

[06 december 2023] 

 

 

 

 

 

Dagsorden 

MØDEDATO  

15. DECEMBER 2022 

 

TID 12.00 – 16.00  

STED: GADEJURI-

STEN, VÆRNEDAMS-

VEJ 7A, STUEN, 1819 

FREDERIKSBERG C. 

 

MØDEDELTAGERE  
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• Der er givet 3 høringssvar siden sidste 

møde, som alle er blevet sendt i høring i 

rådet løbende. 

o Høring om kvalitetsstandard for 

den sociale hjemmepleje 

o Høring om kvalitetsstandard for 

social behandling for brug af stof-

fer 

o Høring om kriterierne for §18 ud-

deling 

 

Bilag:  

• 3a:  Høring om kvalitetsstandard for den 

sociale hjemmepleje 

• 3b: Høring om kvalitetsstandard for social 

behandling for brug af stoffer 

• 3c: Høring om kriterierne for §18 uddeling 

 

12:40 – 12:55 Ad 4) Overførselssagen 

Mellem et budget år (2022) og et andet 

(2023) har socialudvalget mulighed for at be-

nytte et eventuelt overskud til at finansiere for-

skellige tiltag via det der kaldes overførselssa-

gen. Det er op til politikerne og embedsværket 

at finde frem til hvilke tiltag der skal finansie-

res. Det er derfor muligt for Udsatterådet at 

sende deres forslag til overførselssagen til so-

cialudvalget.  

 

• Sekretariatet giver en kort forklaringen på 

processen for overførselssagen  

• Rådet drøfter om de skal rette henven-

delse til socialudvalget for at få dem til at 

tage noget specifikt op til overførselssa-

gen. 

 

 

Peter/Sekretariatet 

12.55 - 13.20 Ad 5) Status på udfordringer med inflation, 

energiudgifter og vinterovernatning 

 

• Sekretariatet giver status på diverse hen-

vendelser (se bilagene) vedrørende pul-

jen til udsatte ifm. stigende energipriser. 

• Sekretariatet orienterer om ny vejledning 

om hjælp efter §81 (varmepulje) og kom-

munens arbejde med denne. 

Peter / Sekretariatet 
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• Gensidig orientering mellem rådsmed-

lemmerne vedr. aktuelle udfordringer 

med inflation, energiudgifter og vinter-

herberg.  

 

Bilag:  

• 5a: Henvendelse til Socialudvalget i Kø-

benhavn vedr. stigende energipriser  

• 5b: Henvendelse til beskæftigelsesmini-

steren vedr. stigende energipriser 

• 5c: Henvendelse til socialminister og fol-

ketingets socialudvalg vedr. stigende 

energipriser 

• 5d: Svar fra socialborgmesteren på hen-

vendelse vedr. stigende energipriser 

• 5e: Ny vejledning til kommunerne om 

hjælp efter §81 
 

13:20 – 13:30 Pause  

13:30 – 14:30 Ad 6) Oplæg fra BCV om Omstillingsplanen 

og Bolig Hjemløseaftalen 

 

• BCV holder oplæg om bolig-hjemlø-

seplanen med efterfølgende drøftelse 

i rådet. 

 

Bilag:  

•  6a: Oplæg fra BCV 

 

Borgercenter Voksne  

14:30 – 14:40 Ad 7) Opsamling på oplæg fra BCV 

 

• Rådet drøfter om de eller sekretariatet 

skal gøre noget på baggrund af op-

lægget fra BCV  

 

Peter 

14:40 – 14:50 Pause  

14:50 – 15:20 Ad 8) Retssikkerhed 

Rådet drøfter et eventuelt tema om Lighed i 

sundhed i 2023. Hvad er skal der fokuseres på 

ifm. et tema møde om retssikkerhed: Hvem 

skal inddrages i rådets drøftelser, skal der 

være oplæg fra aktører på området mv? 

 

Peter / Maja 
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Bilag:  

• 8a: Tal fra ankestyrelsen. 

• 8b: Noter vedr. borgerrådgiverens funk-

tion i Roskilde Kommune.   

 

15:20 – 15:50 Ad 9) Lighed i sundhed 

Rådet drøfter et eventuelt tema om Lighed i 

sundhed i 2023. Hvad er skal der fokuseres på 

ifm. et tema møde om lighed i sundhed: 

Hvem skal inddrages i rådets drøftelser, skal 

der være oplæg fra aktører på området mv? 

 

Peter / Mette 

15.50 - 16.00 Ad 10) Afslutning og eventuelt   

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmøde den 22. september. 

• 1b: Oplæg fra udsatteenheden ifm. mødet den 22. september. 

• 2a: Udkast til mødedatoer for 2023. 

• 3a: Høring om kvalitetsstandard for den sociale hjemmepleje. 

• 3b: Høring om kvalitetsstandard for social behandling for brug af 

stoffer. 

• 3c: Høring om kriterierne for §18 uddeling. 

• 5a: Henvendelse til Socialudvalget i København vedr. stigende 

energipriser.  

• 5b: Henvendelse til beskæftigelsesministeren vedr. stigende ener-

gipriser. 

• 5c: Henvendelse til socialminister og folketingets socialudvalg vedr. 

stigende energipriser. 

• 5d: Svar fra socialborgmesteren på henvendelse vedr. stigende 

energipriser. 

• 6a: Oplæg fra BCV. 

• 8a: Tal fra ankestyrelsen. 

• 8b: Noter vedr. borgerrådgiverens funktion i Roskilde Kommune.   
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Referat: 

 

Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat 

Udsatterådet godkendte dagsordenen og referatet fra rådets møde den 

22. september 2022, uden yderligere bemærkninger. 

 

Ad 2) Godkendelse af mødedatoer for 2023 

Rådet godkendte mødedatoerne for 2023. Mødedatoerne for Udsatte-

rådets ordinære møder vil ligge den 9. marts, 1. juni, 21. september og 

7. december i 2023. 

 

Ad 3) Orientering 

Peter orienterede rådet om væsentlige udviklinger siden sidste møde, 

samt høringssvar fra rådet, som er blevet sendt til høring i rådet lø-

bende. Der er siden sidste møde den 22. september givet 3 høringssvar 

vedr. kvalitetsstandarden for den sociale hjemmepleje, kvalitetsstandar-

den for social behandling for brug af stoffer samt kriterierne for § 18-

uddelingen.  

 

Ad 4) Overførselssagen 

Sekretariatet gav en kort forklaring på processen for overførselssagen 

og rådet diskuterede, om de skulle rette henvendelse til Socialudvalget 

for at få dem til at tage noget specifikt op til overførselssagen.   

 

Rådet diskuterede driften og driftssikkerheden ved Linje14 og H17. Rå-

det havde tidligere gjort Socialudvalget og andre relevante parter op-

mærksom på udfordringerne ved disse, og muligheden for at rette hen-

vendelse igen kunne være en mulighed. Rådet var bekymrede for den 

uro der har været hos bl.a. H17. Hvis H17 kunne få lov til at køre med fuld 

drift i et stykke tid, ville man kunne se det fulde potentiale.  

 

Rådet besluttede, at endnu en henvendelse måske ville give et skub og 

hvis der forelå en henvendelse, som havde løftet denne problematik, 

ville rådet bakke op om denne. 

 

Rådet drøftede ydermere muligheden for et plejehjem for stofbrugere, 

med erfaringer fra tidligere lignende projekter. Rådet besluttede, at 

dette punkt skulle tages op igen på et rådsmøde. 

 

 

Ad 5) Status på udfordringer med inflation, energiudgifter og vinter-

overnatning 

Sekretariatet orienterede om Udsatterådets henvendelser vedr. udfor-

dringer med inflation, energiudgifter og vinterovernatning.  
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Udsatterådet havde rettet henvendelse til Socialudvalget i København 

vedr. de stigende energipriser. Socialborgmesteren kvitterede i sit svar 

for, at Udsatterådet havde valgt at tage sagen op. Socialborgmesteren 

ville gå i dialog med Styrelsen for Arbejdsmarked og Rekruttering om 

udmøntningen af varmepuljen samt Ankestyrelsen om retstillingen på 

området. Derudover var der rettet henvendelse til Beskæftigelsesmini-

steren vedr. de nye retningslinjer for puljen. 

 

Udsatterådet havde rettet henvendelse til beskæftigelsesministeren 

vedr. de stigende energipriser. Beskæftigelsesministeren gjorde i sit 

svar rådet opmærksom på, at Styrelsen for Arbejdsmarked og Rekrutte-

ring var i dialog med Ankestyrelsen om fortolkning af reglerne og gæl-

dende praksis for tildeling af hjælp til rimeligt begrundede enkeltudgif-

ter og kommunernes mulighed for at yde hjælp til borgere til dækning 

af ekstraordinært stigende varme- og el energiudgifter efter § 81 i lov 

om aktiv socialpolitik. 

 

Sekretariatet orienterede om den nye vejledning til kommunerne om 

hjælp efter § 81 i lov om aktiv socialpolitik.  

 

Rådet diskuterede de aktuelle udfordringer med inflation, energiudgif-

ter og vinterherberg.  

 

Ad 6) Oplæg fra BCV om Omstillingsplanen og Bolig Hjemløseaftalen 

Borgercenter Voksne holdt oplæg om bolig-hjemløseplanen. Oplægget 

dannede udgangspunkt for dialog mellem Udsatterådet og Borgercen-

ter Voksne.  

 

Oplægget skabte dialog omkring bostøtten, fra herberg til bolig og om-

lægning fra herberg til bolig, herbergerne fremadrettet samt alternative 

boliger. 

 

 

Ad 7) Opsamling på oplæg fra BCV 

Rådet drøftede om de eller sekretariatet skulle gøre noget på baggrund 

af oplægget fra Borgercenter Voksne.  

 

Rådet vil følge med i udviklingen på området. 

 

Ad 8) Retssikkerhed 

Rådet udtrykte på sidste møde en bekymring for, hvordan det så ud med 

retssikkerheden på socialområdet og diskuterede muligheden for et eks-

traordinært møde, hvor retssikkerhed er temaet. Rådets bekymring sker 

med baggrund i Borgerrådgiverens årsberetning for 2021, hvori det 
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fremgår, at det forventes at være et mørketal på området, og rådet øn-

skede dermed mere konkret og relevant data på dette.  

 

På mødet blev rådet præsenteret en tabel med data vedr. omgørelses- 

og hjemvisningstal fra Ankestyrelsen fra 2019, 2020 og 2021. Af den 

givne tabel fremgår de realitetsbehandlede sager i alt ved Ankestyrel-

sen, stadfæstede sager, omgørelsessager (hjemviste og ændrede/op-

hævede sager), samt afviste sager. Tabellen viste ydermere omgørel-

sesprocenten for Københavns Kommune sammenlignet med omgørel-

sesprocenten for hele landet.  

 

Rådet blev desuden orienteret om henvendelsen til Borgerrådgiveren i 

Roskilde Kommune vedrørende erfaringer og vidensdeling angående 

borgerrådgiverens udgående funktion i Roskilde Kommune. 

Grundet en midlertidig pause i projektet med en udgående borgerråd-

giver, var der endnu ingen erfaringer, som var muligt at dele med Ud-

satterådet. Borgerrådgiveren kunne oplyse, at formålet med projektet 

var, at der skulle afsættes tid til at borgerrådgiveren kunne tage ud og 

møde borgerne, på baggrund af en mistanke om, at udsatte borgere i 

kommunen ikke havde ressourcer til på eget initiativ at kontakte borger-

rådgiveren.  

 

Udsatterådet i Københavns Kommune var velkomne til at rette henven-

delse igen vedr. erfaringer eller hvis der skulle være konkrete spørgs-

mål. 

 

Rådet besluttede, at temaet bliver taget op på næste rådsmøde. Sekre-

tariatet vil inden næste rådsmøde samle dataene fra tabellen til et over-

skueligt overblik. 

 

Ad 9) Lighed i sundhed 

Rådet drøftede muligheden for et ekstraordinært rådsmøde i 2023, 

med temaet lighed i sundhed. Rådet diskuterede hvad der skulle være 

fokus på, og hvem der skulle inddrages i rådets drøftelser, samt eventu-

elle oplæg fra aktører på området.  

 

Mette præsenterede for rådet nogle af de problematikker der opstår i 

sundhedsvæsnet, når man snakker om lighed i sundhed. Vores sund-

hedsvæsen adskiller sig ved at være et fremskudt sundhedsvæsen ift. 

praktiserende læger, hvilket giver store fordele, men dette kan desværre 

ikke aflæses i tallene. En stor udfordring for sundhedsvæsnet er, at der 

er blevet skabt en idealpatient ud fra en diskurs om hvordan patienter 

skal være, patienter skal gerne kunne formulere sig og gerne hurtigt og 

der er en forventning om, at patienten har sundhedskompetencer til fx 

vejen rundt i sygehusvæsnet – fra skadestue til akutafdeling til kontrol. 
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Sundhedsvæsnet har indrettet sig med kortsigtede løsninger på pro-

blemerne, fx i forhold til socialsygeplejerske. Man begynder at se social-

overlæger og følge-hjem sygeplejersker, men sundhedsvæsnet har ikke 

ressourcer til at løfte opgaven og bliver derfor afhængige af civilsam-

fundet, som har overtaget det, som sundhedsvæsnet ikke kan.  

 

Mette pointerer ligeledes, at der mangler viden på området. Sundheds-

væsnet agerer ud fra data, og hvis indsatsen kan påvises, kan der ske no-

get. 

 

Rådet diskuterede konkrete tiltag som flex-klinikken, som bliver en del af 

Udsatte-enheden. Kommunen og regionen begynder at arbejde sam-

men og dette kunne være noget rådet drøftede på tema-dagen om-

kring lighed i sundhed.  

 

Udsatterådet drøftede også muligheden for et perspektiv der omhand-

ler personalet i sundhedsvæsnet. Hvis kommunen havde personale i 

sundhedsvæsnet, kunne nogle af de problematikker der opstår tages i 

opløbet og borgeren ville ikke ende med at blive kastet frem og tilbage i 

systemet. 

 

Nanna nævnte, at Bornholm opererede med kommunale socialsygeple-

jersker. Disse Socialsygeplejersker kunne med fordel tænkes ind, når 

der diskuteres nye strukturer ift. aflønninger osv. 

 

Rådet besluttede, at det på næste rådsmøde skulle drøftes hvordan en 

temadag omkring lighed i sundhed skal se ud. Til næste møde ønskede 

rådet, at der blev udarbejdet en ramme for, hvordan mødet kunne 

struktureres.  

 

 

Ad 10) Afslutning og eventuelt  

Rådet ønskede, at der på næste møde skulle være et punkt vedr. hjem-

løse EU-borgere med lovligt ophold, som kun har begrænset adgang til 

herberger og andre hjemløsetilbud.   

Projekt Udenfor og sekretariatet udarbejder udkast til henvendelse til 

Social- og Boligministeren omkring problematikken. Udkast sendes i 

høring inden endelig godkendelse.  

 

Brian orienterede rådet om et aktivitetsnetværk, og opfordrede råds-

medlemmerne til at sende en besked, hvis de kunne tænke sig at være 

med i dette. 

 


